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Örömmel mozdulnak

Minden korosztálynak kínál sportolási lehetõséget a 11. évébe lépõ Mozdulj Nyíregyháza!, az ingyenes, önkor-
mányzati sorozat. Ebben a félévben a város 24 pontján, több mint 28-féle mozgásforma, heti 43 foglalkozás kereté-
ben várja a nyíregyháziakat. Képünk a szerda reggeli csontritkulás mozgásprogramon készült, a jó hangulatú edzés
után.

Nyíregyháza tovább épül:  újabb fejlesztések indulnak
A napokban tett közzé két jelentõsebb, útrekonstruk-

ciót tartalmazó fejlesztéscsomagot dr. Kovács Ferenc pol-
gármester. Ez egyrészt jelzi, hogy Nyíregyházán sok más
várossal ellentétben nem álltak le a fejlesztések – gon-
dolva az elmúlt esztendõ nagyberuházásaira, a nagykör-
útra, a felüljáróra és a csomópontokra is. Másrészt tudni
érdemes, hogy egy ilyen jellegû beruházássorozat elõ-
készítése hónapokat-éveket vesz igénybe, nem idõzítve
vannak, és az önkormányzatnál már megszokott elõre-
látó tervezés jegyében zajlanak, a források folyamatos
keresése mentén.

Nézzük konkrétan a mostani kettõt, ami valójában
három, s melynek részleteirõl a 2. és 4. oldalon olvashat-
nak: az Ószõlõ, a Fürdõ és a Berenát utca felújítása a
Jósavárosban, illetve Sóstógyógyfürdõn, melyek az adott
városrészek nagy forgalmat lebonyolító, fontos útjai, utób-
biak turisztikai szempontból is meghatározóak. S beleil-
lik az „Sz-betûsek” (Széchenyi, Szent István, Szarvas...)
folytatásába. A mostani három összességében egy uniós,
úgynevezett TOP_Plusz-1.3.2.23-NY1-00001 azonosító-
számú, Belterületi utak fejlesztése Nyíregyházán I. ütem
címû projektet jelentenek Hagymási Gyula tájékoztatá-
sa szerint.

Megjelent a kiírás, élünk vele
A polgármesteri kabinetvezetõ kérdésünkre részlete-

sen kifejtette, a Terület- és Településfejlesztési Operatív
Program Plusz keretében 2023. december 1-én megjelent
a fenti kódszámú „Fenntartható városfejlesztés” címû
pályázati felhívás, mely lehetõséget biztosít, hogy az
önkormányzati tulajdonú belterületi közutak felújítása,
közlekedésbiztonsági célú fejlesztése a lakóterületekkel
való kapcsolatok javításával megvalósulhasson. Az ön-
kormányzat – ugyanúgy megragadva a kínálkozó lehetõ-
séget, mint az elmúlt évtizedben oly sokszor – 2024. ja-
nuár 19-én a felhívásra támogatási kérelmet nyújtott be.

Kétéves folyamat eredménye
De mindez nem elõzmény nélküli, hiszen a város e tekin-

tetben is elõre gondolkodott: a lakóutcák felújításához kap-
csolódó tervezési szolgáltatásra – eredményes közbeszerzési
eljárást követõen – már 2022. február 8-án leszerzõdött a
„KÖZÉPTERV” Kft.-vel, amelynek részeként májusra (majd-
nem két éve) elkészült a projektelemekhez kapcsolódó kivi-
teli tervdokumentáció. A kivitelezésre irányuló közbeszer-
zési eljárás megindítására támogató tartalmú tanúsítványt
állítottak ki a projektelemek (tehát mindhárom utca: Ószõlõ,

Fürdõ, Berenát) vonatkozásában még 2022 novemberében és
decemberében. Ennek eredményeképp adta fel az önkormány-
zat, mint ajánlatkérõ az uniós nyílt feltételes közbeszerzési
eljárás ajánlati felhívását – ennek nagyjából egy esztendeje,
amihez tavaly tavasszal, illetve nyáron a tanúsítványok is
megérkeztek. A nyertes ajánlattevõ a COLAS Út Építõ-
ipari Zrt. lett, a közbeszerzési eljárások lefolytatását kö-
vetõen az érvényes legkedvezõbb ajánlatok alapján kö-
tötték meg velük 2023. július 25-én a kivitelezési szerzõ-
déseket, melyek 2024. januárban léptek hatályba.

Ezek nekünk járó források
Ismert, hogy Nyíregyháza a nagyvárosok között orszá-

gosan a legtöbb, várhatóan 53,5 milliárd forint uniós fej-
lesztési forráshoz jut ebben a pénzügyi ciklusban. Ezek
kifejezetten Nyíregyházának járó, a kormányzat által már
megítélt pénzek, úgynevezett dedikált források, melyekért
nem kell versenyeznünk. Mivel a felhívás nemrég megje-
lent, beadhattuk a pályázatot, s utólag megkapjuk a finan-
szírozását a projektelemeknek, melyek így a turisztikai
szezonra elkészülhetnek. A kivitelezési munkálatok a tech-
nológiai körülmények rendelkezésre állását követõen azon-
nal megkezdõdnek – tájékoztatott a kabinetvezetõ.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)

Padok, szelencék

A NYÍRVV Nonprofit Kft. mûhelyeiben zajlanak a téli
munkálatok. Ennek keretében szakembereik új háttám-
lás padokat készítenek, melyeket a tavaszi idõjárás ér-
kezésére városunk közterületeire helyeznek ki. Egy ré-
szük új helyszínekre fog kerülni, másik részük a koráb-
ban elhasználódott, megrongálódott kültéri padok helyett
várja majd a megpihenni vágyókat városunk számos pont-
ján. A tárolásra begyûjtött utcabútorok karbantartását és
felújítását is ütemezetten végzik munkatársaik. A Nyír-
egyháza közterületeire kihelyezett egyes hulladékgyûj-
tõ szelencékhez is ebben az idõszakban készülnek az új
fém betétek, melyek segítségével könnyen, hatékonyan
és higiénikusan lehet üríteni azokat. Kevésbé látványos
munkafolyamatok zajlanak jelenleg a társaságnál, de
folyamatosan azon dolgoznak, hogy városunk idõrõl idõ-
re még szebb, még zöldebb és élhetõbb legyen.

Elnök lett a színigazgató

Kirják Róbertet, a Móricz Zsigmond Színház igaz-
gatóját választották a Vidéki Színházigazgatók Egye-
sületének elnökévé – tájékoztatott a teátrum.

A Vidéki Színházigazgatók
Egyesülete 2024. január 29-én
tartotta meg tisztújító közgyû-
lését Budapesten, a Nemzeti
Színházban. A közgyûlésen 17
igen és 1 tartózkodás mellett
Kirják Róbertet, a nyíregyházi
Móricz Zsigmond Színház igaz-
gatóját választották a Vidéki
Színházigazgatók Egyesüle-
tének elnökévé, aki a le-
köszönõ Oberfrank Pál
helyét veszi át. Az
egyesület két alelnö-
ke Barnák László, a
Szegedi Nemzeti
Színház fõigazga-
tója és Barabás Bo-
tond, a Szolnoki Szigligeti Színház igazgatója lett. Az
új elnökség mandátuma három évre szól.
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Jelentõs sóstói útfelújítások az elsõ félévben

A Berenát utca több mint 590 méteren, a Fürdõ utca
több mint másfél kilométeren újul meg a következõ hó-
napokban Sóstón, valamint átépül a kapcsolódó csapa-
dékvíz-elvezetõ rendszer. Errõl dr. Kovács Ferenc pol-
gármester és Ágoston Ildikó, a térség önkormányzati kép-
viselõje múlt hétfõn adott tájékoztatást. Az utak kivá-
lasztásánál figyelembe vették a lakossági igényeket, fel-
mérték az utak állapotát és kihasználtságát. A két beru-
házás több mint 350 millió forint értékben valósul meg.

Sóstó két forgalmas útja, a Berenát és a Fürdõ utca
felújítási munkálatai kezdõdnek hamarosan. Az útburko-
lat mellett a csapadékvíz-elvezetõ rendszer is átépül. A
beruházás eredményeképpen rengeteg autósnak lesz gör-
dülékenyebb a közlekedés ebben a kiemelt övezetben,
mely a lakók kényelme, a város megközelítése, vala-
mint a sóstói turisztikai attrakciók elérése szempontjából
is fontos feladata volt az önkormányzatnak.

Lakossági igények alapján

– Egyrészt lakossági igény volt arra, hogy Sóstógyógy-
fürdõ két legforgalmasabb útja új aszfaltburkolatot kap-
jon. Rengeteg turista jár erre. Az átmenõ forgalom a
Kemecsei út és a Sóstói út között is itt zajlik, errõl is sok
jelzést kaptam – nyilatkozta Ágoston Ildikó önkormány-
zati képviselõ.

Voltak kapcsolódó elõzmények

A Berenát utcát a Parkfürdõ parkolójáig már korábban
felújították, ez a Kemecsei útig fog folytatódni a járdá-
val, kerékpárúttal együtt. A Fürdõ utca a Kemecsei úttól
a Venyige utcáig kap új aszfaltszõnyeget. A két beruhá-
zás több mint 350 millió forint értékben valósul meg.

Fõ ütõerek, nagy forgalmú utak
és felújítások

Az elmúlt években a közlekedésfejlesztés kérdése a
városvezetés számára prioritást élvezett. – A közleke-
désfejlesztés, az infrastruktúrafejlesztés többirányú, van,
ami stratégiai szempontból is fontos. Ilyen volt a nagy-
körút bezárása, valamint most a külsõ körgyûrû befejezé-
se, tehát az Északi elkerülõ, a Tokaji úti aluljáró és a
vasútállomásnál a közlekedési ágakat összekapcsoló
intermodális csomópont tervezése. Folyamatos a gyalog-

és kerékpárutak építése, de ugyanakkor lényeges a meg-
lévõ úthálózat felújítása is. Ezt azokkal az utakkal kezd-
tük, amelyek nagy forgalmúak. Mint emlékezhetünk, az
elmúlt idõszakban volt egy jelentõs csomag, ami a Hu-
nyadi, a Debreceni, vagy korábban a Korányi, a Vasvári,
a Bocskai, a Szent István utakat érintette, s még sorolhat-
nánk – emlékeztetett dr. Kovács Ferenc. Ennek folytatá-
sára törekszünk most itt, Sóstón is – tette hozzá.

Nyíregyháza kapja a legtöbb forrást

A polgármester kiemelte, az útfelújítások folytatódni
fognak városunkban, ebben a ciklusban az uniós forrá-
sokból a megyei jogú városok közül Nyíregyháza kapja
a legnagyobb – több mint 53 milliárd forint – forrást, en-
nek jelentõs részét a közlekedési infrastruktúra fejleszté-
sére fogják felhasználni. A Fürdõ és Berenát utca felújítá-
sa várhatóan még az elsõ félévben, a turizmus legforgal-
masabb idõszaka elõtt befejezõdik.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

A Berenát és a Fürdõ utca is újjászületik, segítve a biztonságos közlekedést
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„A legkeményebb tárgyalópartner Nyíregyháza a környezeti kibocsátási
határértékeknél”

Az ipari park tervezési folyamatait nagyban megkönnyítette a máshol nem tapasztalható átgondoltság

Mint arról múlt héten beszámoltunk, újabb fontos mér-
földkövéhez érkezett a Nyíregyházi Déli Ipari Park fej-
lesztése, hiszen a tervezés elsõ fázisának lezárultával a
következõ hetekben kezdetét veheti az I. ütem kivitele-
zése. A cél, hogy az összesen 192 milliárd forintos kor-
mányzati támogatásból egy modern, 640 hektárral bõ-
vült beruházási terület fogadja a munkahelyteremtõ vi-
lágcégeket, a városvezetés gazdaságfejlesztési koncep-
ciója mentén. Ezzel párhuzamosan zajlanak a II. és III.
ütem tervezési munkálatai is. A január második felében
tartott városházi sajtótájékoztatón jelen volt a FÕMTERV
Zrt. több vezetõje, akik kedvezõen nyilatkoztak a nyír-
egyházi folyamatokról.

Mindenekelõtt érdemes néhány in-
formációt megerõsíteni a cégrõl,
mely egyébként egy nyíregyházi
partnerrel, az A-Stúdió 90 Kft.-vel
konzorciumban végzi a tervezési
munkálatokat. Keszthelyi Tibor el-
nök-vezérigazgató tájékoztatása
szerint az ország méretéhez képest
a legnagyobb cég az övék, évi tíz-
milliárd feletti forgalommal, a mérnöki
területet komplexen lefedve. 300 munkatár-
sukból 260-an mérnökök, több mint 60-an közmûterve-
zéssel foglalkoznak, hazánkban a legnagyobb ilyen jel-
legû kapacitással.

Nagy tempót diktált a város

Az elnök-vezérigazgató kiemelte, ez a kapacitásuk
tette lehetõvé, hogy pályázhassanak a polgármester által
kért, szinte „lehetetlen” határidõkre. – A saját gyakorla-
tunkban is elképesztõ nagy tempójú tervezés volt a nyír-
egyházi, és borzasztó sok koncentrációt igényelt. Nagyon
sok segítséget kaptunk a várostól, alpolgármester úrtól is,
különösen az engedélyezés során, hogy flottul menjenek
az ügyek. Mindez szakmailag is kihívást jelentett és örö-
möt okozott, hogy látjuk a tevékenység eredményét.

Átgondoltság és elõkészület Nyíregyházán

– Mivel az országban nagyon sok helyen tervezünk,
ipari parkoknál, autópályáknál, vasútnál, így látjuk, me-
lyik városban ez hogyan halad. Nyíregyházán borzasztó
nagy volt már az elõkészület, az átgondoltság, jóval a
tervezés megkezdése elõtt megkezdték az alapállapot-
felmérést, ami feltétele az egésznek, idõigényes dolog
lévén. Ezek rendelkezésre álltak, illetve még jelenleg is
zajlanak, ami nagy segítség, hiszen egészen máshogy
lehet érvelni arról, hogy milyen környezeti állapotok van-
nak – tette hozzá.

Helyi specialitás:
komplex monitoring rendszer

– Nyíregyházán határozott igény volt a leg-
komplexebb monitoring rendszerre, tehát nem
csak valamely elemét ellenõrizzük majd a
jövõbeli állapotoknak. Általában talajvízre

és esetleg levegõre szokott mindez korláto-
zódni, de itt a csapadékvíz, talajvíz, szenny-

vízkibocsátás és levegõminõség szempontjainak,
határértékeinek a monitoring rendszere valósul meg.
Ez a komplexitás általában nincs meg más ipari par-
koknál, úgyhogy ez is egyfajta olyan odafigyelés és
gondosság, ami nem jellemzõ máshol.

– Szintén itteni ötlet, hogy a tisztított szennyvíz ipari
szürke vízként hasznosítható, tehát az üzemek vízigé-
nyét részben a helyi szennyvíz tisztításából biztosít-
suk – emelte ki Keszthelyi Tibor.

Kõkemény önkormányzati feltételek a
befektetõknek

– A legkeményebb tárgyalópartner Nyíregyháza a ha-
tárérték-tárgyalások során, tehát a befektetõkkel nagyon
komoly üzleti tárgyalásokat folytatnak, mindenhol példa-

ként emlegetik a várost. Azt mondják, ha valaki szeretné
megnézi, mit lehet elérni a befektetõkkel, akkor kérdezze
Nyíregyházát. Tehát nem az van, hogy ha idejön valaki,
teljesítsük a kívánságaikat, hanem kõkemény feltételek
mentén lehet mind a létesítést, mind az üzemeltetést biz-
tosítani – mutatott rá a FÕMTERV vezetõje.

Szinte példa nélküli elõrelátás

Dr. Fekete András, a FÕMTERV Zrt. vezérigazga-
tó-helyettese hozzátette, nagyon sok tapasztalatunk van
arról, hogy más városok, vármegyék hogyan próbál-
ják megoldani a saját igényeiket. Az, amit Nyíregy-
házán tapasztaltak elõrelátás, átgondoltság kapcsán,
majdnemhogy példa nélküli.

– Nemcsak azért mondom ezt, hogy di-
csérjem az önkormányzat vezetését

és az elõkészítõ csapatot, hanem
azért, mert nekünk is nagy
könnyebbség volt így az ipari park
infrastrukturális fejlesztései kap-
csán dolgozni. Tízes nagyságrend-
ben tudnám sorolni a kezelõket,
üzemeltetõket, hatóságokat, ka-

tasztrófavédelmet, bányahatóságot,
akikkel nemcsak napi szinten kellett

egyeztetni, hanem szoros határidõk mel-
lett kellett engedélyeket megszereznünk.

Hogy sikerülhetett, ebben nem a tervezõ volt a jó, ha-
nem a város, mert olyan kapcsolatot alakított ki már jó-
val elõttünk ezekkel a szereplõkkel, amikkel mi még
nem találkoztunk máshol. Ez az alapja mindennek. Ugyan
a határidõik feszesek – ebben a polgármester úr na-
gyon nagy iramot diktál nyilván a város érdekében és
jól teszi –, de ezt ilyen átgondoltság és ilyen összefo-
gás nélkül biztosan nem tudtuk volna megcsinálni.
Mindezt ezúton köszönöm nekik, és remélem, hogy
ezt folytatni tudjuk a II. és III. ütem kapcsán.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Az Ószõlõ utca is megújul
Új aszfaltszõnyeget kap Jósaváros egyik legforgalmasabb közlekedési folyosója

Az Ószõlõ utca több mint 880 méter hosszban kap új
aszfaltszõnyeget, emellett a kapcsolódó csapadékvíz-el-
vezetõ rendszer felülvizsgálatát, átépítését is tervezik.
A kivitelezés várhatóan a tanév végéig el is készül –
jelentették be múlt hét elején.

környékén megújul. Nyíregyháza életminõsége és köz-
lekedésbiztonsága szempontjából ez egy fontos és priori-
tást élvezõ felújítás. Örömmel jelentjük be, hogy végre
megújul az Ószõlõ utca – mondta el Nagy Szabina, a
térség önkormányzati képviselõje.

A csatornarendszert is fejlesztik

A forgalmas útszakaszt több mint 880 méter hosszan,
közel 180 millió forint összegbõl fogják felújítani. – Ez
az út olyan állapotban lesz, aminek mindenki örülni fog.
Amint az idõjárás engedi, elkezdõdik a munka, ami kö-
zel 180 millió forintba kerül. Kérjük a türelmet és a meg-
értést a következõ hónapokra. A beruházás során át kell
vizsgálnunk a csapadékvíz-elvezetõ rendszert, ott is lesz-
nek majd tennivalók. Ezt mindenképpen az aszfaltozás
elõtt oldjuk meg, hogy késõbb ezért már ne kelljen fel-
törni az utat – nyilatkozta dr. Kovács Ferenc.

Tudatos tervezés

A közlekedésfejlesztés nemcsak útépítésekben merül
ki, a városvezetés fontos feladatának tekinti a már meg-
lévõ utak felújítását is. Az erre váró útszakaszok kivá-
lasztása tudatos és komplex folyamat. – A sûrûbben la-
kott részek elõnyt élveznek. Ez a fejlesztés például egy
nagy forgalmú szakaszt érint, emellett a közlekedésbiz-
tonság növelése miatt is elengedhetetlen. Minden jogi
feltétellel, engedéllyel rendelkezik, és a szükséges

egyéb, közmûmunkálatokat is figyelembe vesszük, gon-
dolva a szennyvízre, csapadékvízre, hiszen komplex be-
ruházásokat végzünk. Természetesen megvizsgáljuk, mi
az, amire forrást tudunk szerezni, ez is egy szempont –
tette hozzá a polgármester.

Több rekonstrukció is megvalósult

A munkálatok várhatóan a tanév végéig befejezõdnek
az Ószõlõ utcán. A Jósavárosban az elmúlt években szá-
mos fejlesztés történt. A Robinson domb melletti sétány-
rész, az Etel köz tízemeletesei elõtt lévõ járdaszakasz,
illetve a Tas utcai járdaszakasz is új burkolatot kapott.
Ezen járdarészek többsége, a jelenleg tervezett útszakasz
felújításával együtt akadálymentes.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Napirenden a népkonyha
Ülésezett a Roma Nemzetiségi Önkormányzat Képviselõ-testülete

Aktuális témák megvitatására ült össze a Roma Nem-
zetiségi Önkormányzat. Az 5 tagú testület Nyíregyháza
Megyei Jogú Város Önkormányzatának támogatásával
intézte ügyeit ez alkalommal is. Szokásos évnyitó kér-
dések mellett megemlékezések, ünnepek, pályázatok kér-
dése került napirendre. A népkonyha nyíregyházi kiter-
jesztése, illetve a Huszár Lakótelep lehetõségeinek újra-
tárgyalása is a témák között szerepelt.

Nyíregyházán a becslések szerint 12–15 ezer roma
ember él. Megannyi kérdéssel, nehézséggel, melyekre
választ és megoldást a kisebbség saját önkormányzata
vezetõitõl vár. – Mi roma ügyet képviselünk, a városi
ügyeknek megvan a maga fóruma – hangzott el a Roma
Nemzetiségi Önkormányzat ülésén. Tiszteletdíj és pl. a
parkolókártya dolga szerepelt az új évi hétköznapi kér-
dések között. Helyet keresnek a méltatlan körülmények
között elhelyezett cigány festõ, Zámbó Gábor képeinek.

Együttmûködés a várossal

– Vitáktól sem mentes, de szerintem nagyon gyümöl-
csözõ a városi és a Roma Nemzetiségi Önkormányzat
kapcsolata. Éles viták mindig vannak, de az értékes vi-
ták fontosak. Nagy örömömre szolgál, hogy idén is tud-
juk folytatni a kulturális programokat. Balogh Artúr elnök
úrék jelezték, hogy a költészet napját szeretnék a tava-
lyi évhez hasonlóan megrendezni. A Huszár Lakótele-
pen a gyermeknapot is megtartanák, ahhoz kértek segít-
séget, támogatást, de a hagyományos Roma Ki mit tud?-
ot is minden bizonnyal megrendezik, ahol értékes és te-
hetséges roma gyerekek megmutathatják a képességei-
ket – fogalmazott Nyíregyháza Megyei Jogú Város Ön-
kormányzatának képviselõje, Szenti Tibor.

Szociális étkeztetés kiterjesztése

A helyi önkormányzatok által biztosított szociális ét-
keztetés mellett az állami finanszírozásban zajló nép-
konyha ügye is napirendre került. A város legnagyobb
lélekszámú, roma lakosságát befogadó Huszár Lakótele-
pen megoldott ez a szolgáltatás. Ezt szeretné a Roma
Önkormányzat kiterjeszteni Polyákbokor és Kistelekiszõlõ
területére is. Szenti Tibor biztosította arról a képviselõ-
ket, hogy felveszi a kapcsolatot a lakóterületen illetékes
képviselõtársaival, akik jelzik a kérést a feladatot ellátó
szervezet felé.

Segítik a romákat

– A Huszár Lakótelepen megoldódni látszik a népkony-
ha ügye. Ami probléma szerintem, és ami nehéz dolog,
az a drogfogyasztás, a munkanélküliség, a szegénység.

A Roma Önkormányzat ebben nem tud segíteni. Ha az
oktatás, a gazdasági helyzet javul, lesz felemelkedés.
Mi eljárunk olyan problémás ügyekben, ami a romákat
érinti, hiszen mellettük állunk. A népkonyhát sikerült a
város vezetésével közösen megoldanunk. Aki rászoruló,
annak segítség egy tál meleg étel – nyilatkozta Balogh
Artúr, a Roma Nemzetiségi Önkormányzat elnöke.

Számítanak a görögkatolikusokra

Mindkét önkormányzat egyeztetõ tárgyalásokat kez-
deményez a görögkatolikus egyház képviselõivel annak
megoldására, hogy korlátlan használatot biztosítson a
Huszár lakótelepi közösségi házhoz. Ünnepi, évfordulós
összejövetelek, gyermekprogramok megrendezéséhez
igényelnék, illetve az iskola könnyen elérhetõ tantermei
is helyszínt adhatnának különbözõ rendezvényeknek.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Az évekkel ezelõtt kezdõdött közlekedésfejlesztési
program idén is folytatódik, az Ószõlõ utca felújítási
munkálatai kezdõdnek a következõ idõszakban. Az út-
szakasz forgalmas, sokan használják, így megújulása idõ-
szerû volt.

Rég várt beruházás

– Nagy örömünkre szolgál itt, a Jósavárosban, hogy
egy ilyen nagy útszakasz az óvodák, iskolák, bölcsõdék
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Megnyitotta kapuit a 12 férõhelyes nyírszõlõsi bölcsõde
A február 1-én megnyílt nevelési intézmény 12 férõ-

hellyel várja a kisgyermekeket, az óvoda és az iskola
közelségében, ideális környezetben. A bölcsõdeépítés
a város gyermekközpontú fejlesztésének része, mely-
nek célja, hogy minõségi ellátást nyújtson a kisgyerme-
keknek, és könnyebbé tegye a szülõk mindennapjait. A
nyírszõlõsi bölcsõde építése mintegy 198 millió forint
vissza nem térítendõ támogatásból valósult meg.

Nyírszõlõs, mint dinamikusan fejlõdõ városrész, az el-
múlt években egyre vonzóbbá vált a családok számára.
Az új intézmény nemcsak az itt élõ családoknak jelent
majd megkönnyebbülést, hanem azoknak is, akik hely-
ben dolgoznak, valamint azoknak a szülõknek, akiknek
munkahelye a belvárosban található.

Késõbb bõvíthetõ

Az újonnan létrehozott bölcsõdében a férõhelyek
száma jelenleg 12. A technikai tervek rugalmasságot

biztosítanak a jövõbeli kibõvítésre, így amennyiben
szülõi igény és pályázati forrás adódik a bölcsõde to-
vábbépítésére, az a jövõben megvalósítható. – Egyre
gyakoribb, hogy az anyukák a gyermek hároméves
kora elõtt visszatérnek a munkába. Több olyan beirat-
kozó van a mi intézményünkben is, aki még nem töl-
tötte be a 2 éves életkort. Nagyon pozitívak a vissza-
jelzések, sok szülõ örömmel fogadja egy új bölcsõde
megnyitását a közösségben, mely lehetõséget nyújt a
szülõknek, hogy biztonságos és megfelelõ környezet-
ben tudhassák gyermekeiket, miközben dolgoznak
vagy más fontos teendõiket intézik – hangsúlyozta
Kéninger-Nagy Brigitta, a Szõlõszem Bölcsõde intéz-
ményvezetõje.

Rég várt fejlesztés

A fejlesztés célja, hogy támogassa a kisgyermeket ne-
velõk munkavállalását, ezen keresztül a családokat. Já-
szai Menyhért, Nyíregyháza alpolgármestere elmondta,
a nyírszõlõsiek több évtizedes álma teljesült. – Nyírszõ-
lõs lakosságszáma növekszik, sok a beköltözõ fiatal és
sokan itt maradnak helyben, itt képzelik el jövõjüket
hosszú távon, ezért nagyon aktuális volt egy bölcsõde
megnyitása Nyírszõlõsben, amely találkozott azzal a
városi politikával, elgondolással, hogy ne csak a belvá-
rosban legyenek elérhetõek az alapvetõ szolgáltatások,
hanem külsõ városrészekben is. Ez önkormányzati, adott
esetben más fenntartású – magán, egyházi – intézmé-
nyeket, bölcsõdéket jelenthet. Most egy önkormányzati
bölcsõdében vagyunk és ezzel is színesedik a paletta a

Újabb fontos beruházás a családokért
48 férõhelyes görögkatolikus bölcsõde épül Oroson

A Nyíregyházi Egyházmegye két helyszínen, Ra-
kamazon és Nyíregyháza-Oroson új, egyenként 48 férõ-
helyes bölcsõdét épít. A Vezér utcai intézmény alapkö-
vét és idõkapszuláját január 29-én, hétfõn helyezték az
épület alapjába. A teljes körûen akadálymentesített épü-
let várhatóan év végére készül el.

Az imádsággal és az alapkõ megáldásával egybekö-
tött eseményen Szocska Ábel megyés püspök mellett dr.
Szabó Tünde országgyûlési képviselõ és dr. Kovács Fe-
renc polgármester mondott ünnepi beszédet.

Növekvõ igény

A polgármester hangsúlyozta, az önkormányzat az el-
múlt években mind a 9 bölcsõdét felújította, jelenleg 2
épül, illetve bõvül a Honvéd utcán és Nyírszõlõsön, ame-
lyeket februárban adnak át. Kiemelte, nagyon fontos be-
ruházásokról van szó, hiszen az elmúlt évek gazdaság-
fejlesztésének köszönhetõen nemcsak a jelenlegi, hanem
várhatóan a következõ években jelentkezõ igények mi-
att is nagy szükség van a nevelési intézményekre. – Na-
gyon fontos a város szempontjából is, hiszen 48 bölcsõ-
dei férõhellyel gazdagodik az ellátórendszer, de azt gon-
dolom, hogy önmagában ezzel, mint minden egyházi
beruházással is, nemcsak az egyház erõsödik és gazda-
godik, hanem egész Nyíregyháza – mondta dr. Kovács
Ferenc polgármester.

Történelmi jelentõségû projektek

Dr. Szabó Tünde országgyûlési képviselõ elmondta,
napjainkban létfontosságú feladat az értékek megõrzése,

ápolása és építése, ahogyan az is, hogy Nyíregyháza is a
folyamatosan fejlõdõ úton és az értékek mentén tudjon
haladni. Hozzátette, a 2023-as év történelmi jelentõségû
volt a város számára, hiszen megújult a Görögkatolikus
Székesegyház, valamint megépült a Görögkatolikus Mú-
zeum a belvárosi Kulturális Negyedben. Hangsúlyozta,
mindez jól mutatja, hogy a város története és az egyház
szorosan összefonódik.

Példaértékû támogatások

Rámutatott, 2010 óta a kormány fejlesztési céljai kö-
zött kiemelt jelentõségû a bölcsõdék felújítása, kor-
szerûsítése és építése, ami ráadásul kiegészül a folya-
matosan bõvülõ, Európában is példaértékû család- és
otthonteremtési támogatásokkal. Az európai uniós és
kormányzati támogatás révén megvalósuló orosi és
rakamazi beruházás értéke közel 1,5 milliárd forintra
tehetõ. – Hitvallásunk, hogy a gyermekek érdekében
tett fejlesztések, támogatások, a családbarát politika
Magyarország jövõjét szolgálják, ezért a jövõben is
mindent megteszünk, hogy a leendõ szülõk, gyerme-
kek és családok támogatását továbbra is kiemelten tud-
juk kezelni – hangsúlyozta dr. Szabó Tünde ország-
gyûlési képviselõ.

Hiánypótló beruházás

Nyíregyházán az orosi lesz az elsõ görögkatolikus böl-
csõde, amely megteremti annak a lehetõségét, hogy a
szülõk olyan intézménybe adhassák gyermekeiket, ahol
a görögkatolikus vallás és a hagyományok tisztelete a
mindennapi élet része, már egészen kis kortól. Szocska

Ábel megyés püspök elmondta, nagyon fontos feladat az
egyház számára, hogy a keresztény neveltetést minél
hamarabb át tudják adni a gyermekeknek. Kiemelte, az
épület beton alapra épül, ami már jelenleg is sziklaszi-
lárdan áll, azonban az egyház számára az igazi szikla,
amelyen a bölcsõde valóban alapszik, az maga Jézus
Krisztus. – A Nyíregyházi Egyházmegye számára nagyon
fontos ez a beruházás, hiszen Nyíregyházán ez az elsõ
görögkatolikus bölcsõde, amely nemcsak Nyíregyházá-
nak, hanem a Nyíregyházán élõ orosiaknak is nagyon
fontos, hogy a gyermekeket keresztény szellemben,
görögkatolikus hagyományainknak megfelelõen tudjuk
nevelni – emelte ki Szocska A. Ábel nyíregyházi megyés
püspök.

(Szerzõ: Boros Rita)

városban a szolgáltatásokkal kapcsolatban. A bölcsõdé-
ben nincs gondozási díj, és a gondozottak nagy része,
70–80 százaléka nem fizet étkezési térítést sem, mert
olyan magasan állapították meg az egy fõre esõ jövedel-
met, hogy egyszerûen nem kell, hogy elvegyük tõlük ezt
a havi hozzájárulást, ezzel is segítve a családokat –
emelte ki Jászai Menyhért, a térség önkormányzati kép-
viselõje.

A családokat támogatják vele

Nyíregyházán jelenleg 10 önkormányzati bölcsõde
üzemel, és hamarosan megnyitja kapuit a Honvéd utcai
Kisvakond Bölcsõde is. Jászai Menyhért alpolgármester
hozzátette, Nyíregyháza továbbra is elkötelezett a csa-
ládok támogatása iránt, és az új bölcsõde megnyitása
újabb lépés a város fejlõdésében és a gyermekbarát in-
tézmények létrehozásában.
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11 pontban foglalta össze Magyarország, hogy milyen
intézkedésekre lenne szükség Ukrajnában, hogy a kár-
pátaljai magyarok visszakapják azokat a jogaikat, ame-
lyekkel 2015 elõtt még rendelkeztek. Mind a hazai, mind
a nemzetközi sajtó nagy érdeklõdés mellett követte
Szijjártó Péter múlt hétfõi, ungvári tárgyalását az ukrán
külügyminiszterrel. A Nyíregyházi Televízió az orszá-
gos közszolgálati hírcsatorna vármegyei partnereként,
gyártóbázisaként készíthetett interjút a hazaérkezõ tár-
cavezetõvel.

– A találkozó hangnemét, azt hiszem, hogy túlzás nél-
kül lehet konstruktívnak nevezni, viszont már túlságosan
régóta foglalkozom magyar–ukrán kétoldalú ügyekkel
ahhoz, hogy ebbõl bármi fajta nagyon biztos következte-
tést levonjunk – kezdte hétfõ esti interjúját Szijjártó Pé-
ter, miután Ungváron tárgyalt Dmitro Kuleba ukrán kül-
ügyminiszterrel.

Kiegyensúlyozott kapcsolat 2015-ig
A külügyminiszter felidézte, 2015 elejéig a kétoldalú

kapcsolatrendszer Ukrajnával stabil és kiegyensúlyozott
volt. Ez 2015-ben egy csapásra megváltozott, amikor Uk-
rajnában elkezdték úgy módosítani a kisebbségekrõl szó-
ló törvényt, hogy többek között a magyar nemzeti közös-
ség jogai is folyamatosan, egyre inkább szûkültek – tette
hozzá. Elsõsorban az anyanyelvhasználat és az oktatás
terén, ez a negatív spirál egyre mélyebbre vitte a kétol-
dalú kapcsolatokat. A háború kezdetekor a magyar kor-
mány úgy döntött, hogy ezeket a kérdéseket zárójelbe
teszik, ameddig Ukrajna háborúban áll.

Nemzeti közösségek jogainak szûkítése
– Mi következetesen tartottuk ehhez magunkat egé-

szen addig, amíg az ukránok a háború dacára nem kezd-
ték el tovább szûkíteni a nemzeti közösségek, köztük a
magyar nemzeti közösség jogait is. Ekkor lépett életbe
az a törvény, amely gyakorlatilag megszüntette például
a nemzetiségi iskolák jogállását. A 99 magyar oktatási
intézmény, amely Kárpátalján mûködik, elvesztette ezt
a státuszát és onnantól kezdve nem magyar nemzetiségi
iskolaként, hanem ukrán iskolaként folytatják a mûködé-
süket, amely magyar nyelven is taníthat – fogalmazott.

Nyelvhasználati kérdések
– Stabil elvi álláspontunk, hogy a magyar nemzeti kö-

zösségnek vissza kell kapnia azokat a jogokat, amelyek
2015-ben már a rendelkezésére álltak. Mi Magyarorszá-
gon soha nem hoztunk olyan döntést, ami csökkentette
vagy szûkítette volna a nálunk élõ nemzeti közösségek-

Külügyminiszteri tárgyalás Ungváron
A magyarok 2015 elõtti jogait kéri vissza Ukrajnától Szijjártó Péter

nek a jogait, akár az ukrán közösség jogait is – hangsú-
lyozta. A magyar álláspont szerint Ukrajnának módosíta-
nia kell a törvényeit, amely fõleg az oktatást érintené.
Azt szeretnék, hogy újra lehessen magyarul érettségizni,
hogy a felsõfokú szakképzésben választani lehessen a
magyar nyelvet, hogy az igazgatók ne növeljék önké-
nyesen az ukrán nyelven tanítandó tantárgyak számát.

Bizottság a mihamarabbi megoldásokért
A külügyminiszter ezek megoldására átadott egy 11

pontból álló javaslatcsomagot, amelyet egy kormánykö-
zi oktatási vegyes bizottság tárgyal, amit magyar részrõl
a külgazdasági minisztérium, az ukrán részrõl pedig a
parlamentjük oktatási bizottsága vezet. A bizottságnak
tíz napja van arra, hogy a két kormány elé vigye a dönté-
seket, hogy mit és hogyan lehet a listából megoldani.
Dmitro Kuleba ukrán külügyminiszter erre úgy reagált,
szeretnének kétoldalú párbeszédet folytatni, hogy pontot
tegyenek a kérdések végére.

Orbán-Zelenszkij találkozó
A nemzetközi sajtót egy másik kérdés is lázban tartja

már hónapok óta: hogy mikor találkozik majd személye-
sen Orbán Viktor magyar miniszterelnök és Volodimir
Zelenszkij, Ukrajna elnöke. Erre a kérdésünkre is vála-
szolt Szijjártó Péter. – Mi azt gondoljuk, hogy egy ma-
gyar–ukrán legfelsõbb szintû találkozóra akkor kell, hogy
sor kerüljön, amikor az egy új fejezetet tud nyitni a két-
oldalú kapcsolatokban. Ez pedig csak abban az esetben
lehetséges, hogyha az ukránok teljes körûen visszaadják
a 2015-ben, a magyar nemzetiség által már birtokolt jo-
gokat, illetve más fontos szegmensekben, mint például a
közlekedési együttmûködés vagy az infrastrukturális össze-
köttetés, tudunk elõrelépést tenni – nyilatkozta.

EU- és NATO-csatlakozás
Az ungvári tárgyaláson, még ha röviden is, de szóba

került Ukrajna NATO- és EU-csatlakozása is. Ahogy
Szijjártó Péter fogalmazott, azért egyeztettek errõl csak
néhány mondatban, mert a külügyminiszter kiemelte,
hogy ez nem egy kétoldalú kérdés, de más szempontok
is szerepet játszhatnak az ukrán csatlakozás ügyében. –
Amikor arról van szó, hogy Ukrajna ötvenmilliárd eurós
támogatást szeretne, az számunkra nem egy átutalási
kérdés. Ez a kérdés jóval elõbb kezdõdik, mint hogy el-
jussunk egyáltalán oda, hogy lehet-e 50 milliárdot adni
az ukránoknak, és hogy mire, hogyan, milyen szempon-
tok szerint, milyen biztosítékokkal. Tehát elõször is azt
kell tisztázni, hogy egyetértünk-e az Európai Unióban
abban, hogy az Európai Unió egy költségvetési ciklus
felénél egy ilyen mértékû változtatást tegyen a saját költ-
ségvetésén – tette hozzá.

Tiszteletadás a temetõben
A külügyminiszter ungvári programja a Kálvária teme-

tõben indult Andrij Jermakkal, az ukrán elnöki hivatal
vezetõjével és Dmitro Kuleba külügyminiszterrel, egy
gyertya elhelyezésével tették tiszteletüket azok elõtt, akik
a harcokban életüket adták az elmúlt közel két évben. –
Borzasztó volt látni a fiatalok arcképeit, akiknek család-
jaik és gyerekeik vannak. Ez megerõsítette bennem azt,
hogy igenis megkettõzött erõvel kell küzdeni azért, hogy
minél elõbb béke legyen, mert emberi életeket csak bé-
kével lehet menteni. Egyelõre úgy látom, hogy az a kon-
cepció, amivel asztalhoz ülnének a felek, egyelõre még
nagyon messze van egymástól – mondta a találkozót
követõ sajtótájékoztatón.

Fenyegetések a találkozó elõtt
Korábban a találkozó elõtt egy életveszélyes fenyege-

tést kapott a magyar külügyminiszter. Egy ukrán nyelven
írt üzenetben az állt, „robbanásveszélyes üdvözletre”
számíthat az ukrajnai látogatásán. Egy nappal az ungvá-
ri tárgyalások elõtt Szijjártó Péter a közösségi oldalán
azzal nyugtatta meg az aggódókat, hogy a gyõri bencés
rendház összes szerzetese imádkozik érte. – Vannak szak-
emberek, akiknek az a dolguk, hogy egy-egy ilyen talál-
kozón a biztonsági körülmények adottak legyenek. Ré-
szünkrõl a Terrorelhárítási Központ, és van az ukránoknál
is erre szakosodott szervezet. Azt mondták a TEK-es kol-
légák, hogy egészen kiváló volt az együttmûködés köz-
tük és az ukránok között, és ez látszott is az egész szer-
vezésen – válaszolta kérdésünkre a külgazdasági és kül-
ügyminiszter.                             (Szerzõ: Nagy Boglárka)

Érdeklõdõ fiatalok a
nyíregyházi laktanyában

Az MH vitéz Vattay Antal 2. Területvédelmi Ezred
pályaorientációs látogatás keretében fogadta az NYSZC
Inczédy György Szakképzõ Iskola Honvéd Kadét Prog-
ramban részt vevõ tanulóit 2024. január 30-án.

A laktanyalá-
togatással egy-
bekötött fegy-
verzeti és ruhá-
zati bemutató
után Orosz An-
tal alezredes
egy kötetlen be-
szélgetés kere-
tében számolt
be a katonai pálya elõnyeirõl. A Honvédelmi Oktatási
és Kulturális Központ által szervezett program a közel-
jövõben valamennyi Szabolcs-Szatmár-Bereg várme-
gyei kadétiskolát várja pályaorientációs laktanyalá-
togatásra.

Forrás: Honvédelmi Oktatási és Kulturális Központ

Kiemelt illetménnyel kezdhetik katonai
pályájukat a tatai tüzérek

Ismét kiemelt ajánlattal várja a katonának jelentkezõ-
ket a Magyar Honvédség. A Lynx után most a PzH2000-
es önjáró lövegek leendõ kezelõszemélyzete is bruttó
737 ezer forintos illetménnyel kezdheti meg katonai pá-
lyáját Tatán.

Az „Embert a vasra!” toborzókampány folytatását no-
vember 16-án jelentette be Szalay-Bobrovniczky Kristóf
honvédelmi miniszter Bakonykútiban, a Magyar Honvéd-
ség központi gyakorlóterén, a PzH 2000-es, 150 millimé-
teres önjáró lövegek éleslövészetén.
A bekerüléshez az alábbi feltételeknek kell megfelelni:

– 18. betöltött életév,
– cselekvõképesség,
– büntetlen elõélet,
– magyar állampolgárság megléte,
– minimum 8 általános iskolai végzettség.

Ezeken túlmenõen fontos a jó fizikai teherbírás, a ma-
gas stressz- és monotonitástûrõ képesség, valamint bírni
kell a bezártságot is.

Bevonulás: 2024. február 12-13., Tata, MH Klapka
György 1. Páncélosdandár.

Minden jelentkezõ elõzetesen részt vesz egy komplex
alkalmassági vizsgálaton. Ennek részeként többek között
laborvizsgálatokat (köztük drogtesztet), valamint EKG-t is
végeznek, továbbá pszichológiai elbeszélgetésre is sor ke-
rül. Megvizsgálják a bevonulók fizikai állóképességét is.

Akik a felmérések során a legjobbnak bizonyulnak,
aláírják szerzõdésüket, és azonnal megkezdik alapkikép-
zésüket Tatán, a vitéz Barankay József 1. Önjáró Tüzér-
osztály állományának tagjaként.

Az elsõ 2 hét a beilleszkedésrõl szól. Ezt követõen
kezdõdik meg a 8 hetes alapkiképzés. Ebben az idõszak-
ban csak hétvégi hazautazásra van lehetõség. A kiemelt
helytállást anyagilag is elismeri a Magyar Honvédség, a
leendõ tüzérek bruttó 737 ezer forintos alapilletményt
kapnak már a kiképzés elsõ napjától. A kiképzés sikeres
teljesítése után az újoncok esküt tesznek, és megkezdik
szolgálatukat elsõ beosztásukban.

Aki szeretne részt venni a magyar tüzérség megújítá-
sában, keresse fel országszerte bármelyik toborzóirodát
vagy az iranyasereg.hu oldalt.

Forrás: MH Katonai Igazgatási
és Központi Nyilvántartó Parancsnokság
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Egyre többen irigylik Nyíregyházát a fejlõdése miatt
Két minõségében is képviseli Nyíregyházát dr. Szabó

Tünde. Közvetlenül, mint a város egyéni mandátumos
országgyûlési képviselõje, s közvetetten, mint az észak-
kelet-magyarországi gazdaságfejlesztési zóna komplex
fejlesztéséért felelõs kormánybiztosa. Amikor a város
érdekeirõl van szó, ez a két megbízatás összeér, és sze-
rinte egyre többen kezdik el irigyelni Nyíregyházát azok
közül, akik korábban lesajnálták.

Mivel a kormányzati struktúra részben átalakult, így
kormánybiztosként ugyan minisztériumot „váltott”, a Mi-
niszterelnökségtõl a közigazgatási és területfejlesztési tár-
cához kerülve, de ugyanúgy Navracsics Tibor felügyelete
alá tartozik a területe, mint eddig. A lényege, hogy az
államigazgatás és az önkormányzatiság között még köz-
vetlenebb a kapcsolat az európai uniós források területfej-
lesztési célú felhasználásánál. Dr. Szabó Tünde utalt rá,
az utóbbi idõszakban az EU már felszabadította a nekünk
jogosan járó források egy részét, s a továbbiak feloldásán
dolgoznak. A kormánybiztos emlékeztetett, sok negatívum
érte Európát és Magyarországot az elmúlt idõszakban, gon-
dolva a világjárványra, a háborúra, a migrációra, így min-
den forrás fontos, ám a kormányzat eddig is megfinanszí-
rozta a fejlesztések egy részét, hogy azok ne álljanak le.

Nyíregyháza állja a versenyt
Dr. Szabó Tünde hozzátette, a kormányzat kiemelten

támogatja a Debrecen–Nyíregyháza–Miskolc háromszö-
get gazdaságfejlesztési szempontból, s városunk priori-
tást élvez, ami az ideérkezõ világcégek minden környezet-

védelmi elõírást betartó beruházásai is jeleznek. Többen
is Nyíregyházát választották fejlesztéseik színhelyéül, s
errõl tudni kell, hogy itt nemcsak hazai, hanem európai
nagyvárosokkal is komolyan versenyezni kell egy-egy
kedvezõ döntésért. Ehhez biztos hátteret nyújt a kormány-
zat soha nem látott mértékû támogatása, mely az ipari
park infrastruktúrájának megteremtésérõl szól, 192 milli-
árd forint értékben. Az a cél, hogy a munkalehetõsége-
ket egyrészt meg tudjuk tartani, másrészt folyamatosan
újakat teremtsünk, hogy a fiatalok itthon tudják elkép-
zelni a jövõjüket.

Sok szempontot vizsgálva döntenek
mellettünk

– A beruházni szándékozó cégek képviselõi rengeteg
szempontot vizsgálnak, amikor egy város mellett dönte-

nek, beleértve az oktatási színvonalat, amelynek része
az országosan elismert szakképzési rendszer, valamint a
Nyíregyházi Egyetem, ahol például egyre több külföldi
hallgatót is köszönthetünk. De figyelik a kulturális éle-
tet, a közlekedést, melynek fejlesztésében óriásit léptünk
elõre az elmúlt évtizedben, gondolva csak legutóbb a
nagykörút bezárására, a Tiszavasvári úti felüljáró felújí-
tására, vagy az újabb biztonságos csomópontokra, példá-
ul a Belsõ körútnál – mondta a parlamenter.

Sokakat vonzó fejlesztések
– És bizony nézik a turisztikáját, a kedveltségét és a

sportinfrastruktúráját is. Ami az elõbbit illeti, világraszó-
ló lesz reményeink szerint a Modern Városok Program-
ban elkészülõ állatparki Jégkorszak Interaktív Állatbemu-
tató idei átadása, mely még több látogatót csalogathat
majd hozzánk. S zajlik még egy másik, nagy állami be-
ruházás, az 1950-es évekbõl itt maradt, kisebb átalakítá-
sokon átesett stadionunk teljes újjáépítése. Egy ilyen kor-
szerû, multifunkciós, családokat is bevonzó létesítmény-
re nagy szükség van és nagyon fogjuk majd szeretni. Ma
már természetes, hogy megépült a belvárosi uszoda, a
korábban rengetegszer csak megígért jégpálya, a Közép-
Európában egyedi Atlétikai Centrum, s modern lett a
Continental Aréna, tehát van hol a fiataloknak sportolni.
De ez még egy fontos hiányzó láncszem, amelyre na-
gyon büszkék leszünk, s mely nem csak a világ legnép-
szerûbb sportágát, a labdarúgást szolgálja majd ki – fo-
galmazott Nyíregyháza országgyûlési képviselõje.
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15 új vagy átépített csomópont és 14 körforgalom: évtizedekre javult a közlekedés biztonsága és dinamikája Nyíregyházán
Útfelmarás, forgalomkorlátozás, forgalomelterelés.

Fogalmak, amelyekkel a sofõrök biztosan találkoztak már
az utakon, s melyek átmenetileg kényelmetlenséget okoz-
nak – de sosem céltalanul. A közlekedési infrastruktúra
fejlesztését célzó kivitelezések akár hosszú hónapokba
beletelhetnek, ám az elkészültekor nyilvánvaló lesz: évti-
zedekre javítják, meghatározzák, biztonságosabbá teszik
a közlekedést. Errõl is beszélgettünk dr. Kovács Ferenc
polgármesterrel az egymásra épülõ beruházások össze-
függéseit bemutató sorozat keretében, melybõl kiderül: a
közlekedésbiztonság és a nagy áteresztõképességû cso-
mópontok megvalósításában óriásit lépett elõre a város
az elmúlt tíz évben, évtizedes hátrányokat ledolgozva.

Egy adott távot a városon belül meg lehet tenni 5, de 35
perc alatt is, folyamatosan haladva, vagy dugóban ülve,
biztonságos körülmények között, esetleg a kaotikus álla-
potok miatt veszélyesen. Ezek mutatják leginkább, hogy
az adott térségben átalakítottak-e keresztezõdéseket, van-
nak-e új körforgalmak, vagy sem.

10 év, 29 csomópontfejlesztés

Nyíregyházán az elmúlt 10 évben 29 csomópontfejlesz-
tés történt, melyek közül 14 helyszínen körforgalom kiépí-
tése, a többi esetben jelzõlámpás és egyéb fejlesztés való-
sult meg, többségében helyi cégek kivitelezésében. Az in-
tenzív és folyamatosan zajló program – melynek részeként
buszöblök is készültek, valamint buszmegállók is megújul-
tak – pedig nem áll meg. Csak néhányat kiemelve: folyik a
tervezése az intermodális csomópontnak, a Tokaji úti alul-
járónak, és rövidesen megtörténik a Nyíregyháza–Nyírszõ-
lõs–Nyírtura közötti elkerülõ út (körgyûrû) bezárása is.

Egy állatorvosi ló:
az Univerzum „parkolója”

– Az egész programra komplexen tekintettünk, vagyis
egyik fejlesztés maga után vonta a másikat. 2013-tól mere-
deken nõtt a személygépkocsik száma. Mit is jelentett ez?
Jobb utakra volt szükség és ezzel együtt a parkolást is rend-
be kellett tennünk, amihez hozzákezdtünk és konkrét el-
képzeléseink vannak parkolóház építésére is. De gondol-
junk csak az Univerzum Üzletház mögötti „parkoló” ko-
rábbi áldatlan állapotára. A Vay Ádám körút mögötti, Körte
utcán lévõ terület sok bosszúságot okozott a gépjármû-tu-
lajdonosoknak, ugyanis az Univerzum Üzletház felépülése
óta rendezetlen volt. A zúzott kõvel leszórt parkolóban ne-
hezen lehetett megállni, fõleg akkor, amikor csapadék is
esett. Ekkor a talaj felázott, a kátyúkban megálló víz pedig
sok problémát okozott a jármûvezetõknek.  2015-ben az-
tán ezt is felújítottuk. 1400 négyzetméteren történt meg
az aszfaltozás, 42 parkolóhelyet alakítottunk ki, valamint
egy mozgássérült-parkoló is fogadja az oda érkezõket.

Komplex, egymásra épülõ fejlesztések

– De ha már utakat – és parkolókat – építünk, akkor
nem szabad megfeledkezni a járdákról és a kerékpárutak-
ról sem. Közben ott voltak a stratégiai pontok: a nagykörút
bezárása, a külsõ körgyûrû építése, melynek nagyon bo-
nyolult tervezése az elmúlt év elején kezdõdött, a Tokaji
úti aluljáró, vagy az intermodális csomópont tervezésé-
nek elindítása, és a belváros felé vezetõ, nagy forgalmú

gyûjtõutak felújítása is: például a Vasvári, a Korányi, a
Bocskai, a Szent István utca és a Debreceni út, ezeket is
teljes körûvé kellett tenni. Bár sok még a tennivaló, a vá-
ros már egészen más képet mutat, a nagy projektek elõké-
szítése pedig különbözõ fázisban van.

Baleseti gócpontok voltak a rendezetlen
csomópontok: a Víztoronynál kezdtük

– A közlekedési infrastruktúrán belül elsõdleges fontos-
ságúak voltak a közlekedési csomópontok. A belvárost
érintõen az Arany János utca – Szarvas utca csomópontja
volt az elsõ még 2015-ben, amit sikerült rendbe tennünk.
Biztosan sokan emlékeznek rá, hogy a keresztezõdés egy
baleseti gócpont volt, nagyon sok súlyos, nem egyszer
halálos kimenetelû közlekedési baleset történt. Ezért is volt
öröm, hogy körforgalom épülhetett az Arany János és a
Szarvas utca keresztezõdésében, de a projekt keretében
az Arany János és Garibaldi utcán, illetve a Csaló közben
a meglévõ út- és járdaburkolat is megújulhatott. Ezzel pár-
huzamosan az Arany János utcán kialakítottunk 22 parko-
lóhelyet (a közterület két oldalán pedig további 31 állást),
a Szarvas utcán pedig nyolcat, továbbá a buszmegállók-
hoz padokat helyeztünk ki, de faültetés is történt.

Egy fontos a legutóbbiakból: Belsõ körút

– De legalább ennyire szükséges volt – több okból is –
többek között a Belsõ körút – László utca csomópont át-
alakítása. Egyrészt azért, hogy biztonságosabb legyen ott
a közlekedés, másrészt pedig azért, mert a Bujtosi Városli-
get felújítása után megnõtt a látogatók száma, s ezzel együtt
a környék forgalma. Tavaly a László utca Szegfû utca felé
vezetõ oldalában a már meglévõ két, egyenesen haladó
sáv mellett egy önálló balra kanyarodó sávot építtettünk

meg Örökösföld irányába, valamint a László utcán az
egyenletes forgalomlefolyás biztosítása céljából a Belsõ krt.
mindkét ágára egy kisívû jobbra kikanyarodást segítõ le-
hajtó ágat alakíttattunk ki. A László utca – Belsõ körút cso-
mópont minden ágán jelzõlámpás irányítás lépett érvény-
be és a tervezett csomópont több ágán gyalogos átveze-
tést alakítottunk ki.

Ki emlékszik már a Szegfû utcai
szûkületre?

– Ha már csomópontfejlesztésrõl beszélünk, azért eb-
ben a sorban meg kell említenünk a Szegfû utcát is, ahol
néhány évvel ezelõtt még lehetetlen volt közlekedni.
2016-ra megoldottuk ezt a problémát, és négysávoso-
dott a Nyíregyháza kis- és nagykörútját összekötõ út. A
bõvítés által a városból induló 41-es (Vásárosnamény),
38-as (Tokaj) és 36-os (Tiszavasvári) utak, valamint a 4-
es fõút összeköttetése javult. Az út északi oldalán gya-
log- és kerékpárutat alakítottunk ki, míg a délin felújí-
tottuk a járdát, illetve megoldottuk a csapadékvíz elve-
zetését. Két keresztezõdésben úgynevezett hangos jel-
zõlámpás csomópontot hoztunk létre. A 950 milliós
beruházás érintette még a Törzs, a Semmelweis, a Sza-
lag, a Lujza és a Bottyán János utca fejlesztését is.

„A közlekedési infrastruktúra az egyik
legrosszabb helyzetben volt”

– Amikor 2011-ben áttekintettük a város helyzetét, tel-
jesen nyilvánvaló volt, hogy a közlekedési infrastruktúra
az intézményrendszer mellett az egyik legrosszabb hely-
zetben volt Nyíregyházán. Évtizedes lemaradásban szen-
vedtünk, és amihez csak lehetett, hozzá kellett nyúlni –
utalt vissza a kezdetekre dr. Kovács Ferenc. A polgármes-
ter hozzátette, többször megfogalmazta, hogy már akkor
az iparfejlesztéssel szerette volna kezdeni, de az elsõ esz-
tendõkben, miután kilábaltunk a 2010 elõttrõl itt hagyott
mérhetetlen adósságból, az alapoktól kellett elindulni.

Se nem biztonságos, se nem folyamatos

– A legnyilvánvalóbb – és sokakat érintõ probléma –, hogy
az önkormányzati utak jóval több mint fele földút volt, ami
pedig aszfalttal rendelkezett, az is felújításra szorult. Tehát
komplexen tekintettünk erre a problémára is: az utaknál egy-
szerre kellett földutat aszfaltozni, illetve felújítani is, és min-
dig figyeltünk a csapadékvíz-elvezetésre is. De látszott, hogy
az egész város közlekedési rendszerét alapvetõen a közleke-
dési csomópontok nagyon kritikus állapota határozta meg,
melyek megújításánál bonyolult közmûáthelyezésekre is szük-
ség volt. Ez pedig két problémát vont maga után: a közleke-
dés se nem biztonságos, se nem folyamatos nem volt. Ezért
felmértük ezt a területet és meghatároztuk azokat a csomó-
pontokat, ahol mindenképp fejlesztésre volt szükség. Ezzel
párhuzamosan biztonságos zebrákat is építettünk, megvilá-
gítással, úgynevezett pirosakkal kezdtük, okosokkal folytat-
tuk – utóbbiból nálunk van a legtöbb Magyarországon.

Csak Örökösföldön három új körforgalom is épült, a Semmelweis–Törzs utcánál egy (amelynek a két vége is
biztonságosabb lett), valamint a Család utcán kettõ

A Korányi körforgalom ötletét még támadták is a környé-
ken élõk, ám ezrek megelégedésére valósult meg,

segítve a forgalom dinamikáját is

Pozitív hatással van a
gazdaságfejlesztésre

– A csomópontfejlesztések pozitív hatását bár nap mint
nap érezzük, ezek szerepe a jövõben még inkább fel fog
értékelõdni, amikor beindulnak a világcégek beruházásai.
Nyíregyházán ugyanis soha nem látott mértékû gazdaság-
fejlesztési program zajlik, ez pedig azzal jár, hogy több
ezer új munkahely lesz a városban, megnõ a személy- és a
teherforgalom, vagyis elengedhetetlen a megfelelõ közle-
kedési infrastruktúra. Ezen is dolgoztunk az elmúlt bõ 10
évben és folytatjuk a jövõben is, hiszen ez egy nagyon
intenzív és most is zajló program. Ha ezt az elmúlt évti-
zedben nem csináltuk volna meg, akkor ma Nyíregyhá-

A városi program egyik látványos kezdõeleme a Víztoronynál, ahol egy balesetveszélyes gócpont alakult át körforgalommá

zán a közlekedés nagyon kaotikus és veszélyes lenne, sok
dugóval.

A nyíregyháziakért épül, helyi cégek
kivitelezésében

– Bár a kivitelezésekkel járó útlezárások, forgalomkor-
látozások bosszúságot okoznak a közlekedõknek, azt lát-
ni kell, hogy minden a városlakókért történik, értük van.

A Belsõ körúti lámpás keresztezõdés városrészeket köt
össze, segítve a Bujtosi Városliget kényelmes

megközelítését is

A Szegfû utcai szûkület megszüntetésével, a fontos
szakasz négysávossá bõvítésével csökkent a torlódások

száma

Lehet, hogy a munkálatok másfél évig tartanak, de az ké-
sõbb évtizedekre javítja majd a közlekedést. Arról pedig
nem szabad megfeledkezni, hogy az említett csomópont-
fejlesztések legalább 90 százaléka helyi cégek kivitelezésé-
ben valósult meg. Ha ez nem így történik, akkor dupla
annyi idõt is igénybe vehetett volna.

Csak a nagykörút utolsó szakaszának megépítése hat
modern csomópontot is magával hozott

Az áteresztõképesség is nõtt az átépített csomópontok
segítségével, például a Mezõ utca – Bethlen utca

térségében, melynek szerves folytatása a kertvárosi
beruházások, a Tiszavasvári út több pontján,

beleértve a felüljárót is

Csomópontfejlesztések az elmúlt évtizedben, 2014–2023:

4. sz. fõút Budapest–Debrecen–Záhony elsõrendû fõút, Debreceni út – Váci Mihály utca
jelzõlámpás csomópont átépítése 2023

Móricz Zsigmond utca – Szarvas utca jelzõlámpás csomópont 2023
Móricz Zsigmond utca – Toldi utca jelzõlámpás csomópont 2023
Móricz Zsigmond utca – Simai út (3317. j. összekötõ út) jelzõlámpás csomópont 2023
Huszár sor (3317. j. összekötõ út) – Damjanich utca jelzõlámpás csomópont 2023
Arany János utcai – Állomás téri jelzõlámpás csomópont összehangolása 2023
Belsõ körút – László utca jelzõlámpás csomópont 2023
Tiszavasvári út – Derkovits utca jelzõlámpás csomópont 2023
Korányi Frigyes utca – Csaló köz körforgalmú csomópont 2022
Tiszavasvári út – Szélsõbokori út körforgalmú csomópont 2021
Kállói út – Tünde utca körforgalmú csomópont 2021
Család utca – Szalag utca körforgalmú csomópont 2020
Család utca – Belsõ körút körforgalmú csomópont 2020
Törzs utca – Semmelweis utca körforgalmú csomópont 2019
Törzs utca – Orosi út csomópont 2019
Nyíregyháza–Nyírszõlõs (3813. j. út – 3822 j. út) körforgalmú csomópont 2019
Nyíregyháza–Tokaj–Nyírszõlõs (38. sz. fõút – 338. sz. fõút és 3813. j. út) körforgalmú csomópont 2019
Törzs utca – Pazonyi út csomópont 2018
Kígyó utca – Debreceni út csomópont 2017
Mezõ utca – Bethlen Gábor utca csomópont 2017
Szegfû utca 2x2 sávosítás, Szegfû utca – Géza utca jelzõlámpás csomópont 2016
41. sz. fõút – Vezér utca körforgalmú csomópont 2015
41. sz. fõút – Diák utca csomópont gyalogos átvezetéssel 2015
Arany János utca – Szarvas utca körforgalmú csomópont 2015
338. sz. fõút – Kálmánházi út (3317. j. út) körforgalmú csomópont 2015
338. sz. fõút és a Rókabokor–Salamonbokor körforgalmú csomópont 2015
Nyíregyháza–Nagycserkesz (36. sz. fõút és 338. sz. fõút) körforgalmú csomópont 2015
Nyíregyháza, 36. sz. fõút – LEGO körforgalmú csomópont 2015
M3-as autópálya – E579-es út csomópont 2014

(A felsorolt fejlesztések több forrásból – állami, EU, nyertes pályázati – Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkor-
mányzata vagy más beruházók – pl. NIF, ÉKM – által valósultak meg.)
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Az Eszterlánc Északi Óvoda Kerekerdõ, Nyitnikék és
Gyöngyszem Tagintézményei vihették haza a Családba-
rát Köznevelési Intézmény címet az idei Pedagógus Expo
rendezvényen. Az országos eseményt a Szabolcs Nép-
táncegyüttes és a Kerekerdõ „Így tedd rá!” táncosai nyi-
tották meg.

Az Eszterlánc Északi Óvoda 9 tagintézményének óvo-
dapedagógusai és közel 30 család utazott el az idei Peda-
gógus Expóra. Ez nem az elsõ alkalom volt, hogy részt
vettek a nagyszabású eseményen.

Három intézmény csak Nyíregyházáról
Az eseményen Nyíregyháza három óvodája is átvehet-

te a rangos Családbarát Köznevelési Intézmény címet,
ebbõl az egyik a Sóstói úti Kerekerdõ óvoda tagintézmény
volt. – Ez egy nagyon nagy elismerés, hiszen a nevelési
évünkben minden programot és eseményt a családokkal
szervezünk és élünk át. Csodálatos érzés volt, hogy ott
voltunk és együtt lehettünk – mondta el Csura Imréné Krisz-
tina, a Kerekerdõ Tagintézmény vezetõje.

Partneri kapcsolat a szülõkkel
Az elismerést az intézményvezetõk egy pozitív vissza-

jelzésként is értelmezik. A Nyitnikék Tagintézmény igaz-
gatója szerint a sikeres mûködéshez elengedhetetlen a jó
partneri kapcsolat a szülõkkel. – A jó recept – szerintünk
az –, hogy nagyon jó kapcsolatot ápoljunk a szülõkkel.

Rangos elismerés nevelési intézményeknek
Három nyíregyházi óvoda kapott Családbarát Köznevelési Intézmény címet

Teljes mértékben partnereink az egész nevelési évünkben.
Nagyon jó a kapcsolat a nagyszülõkkel, dédszülõkkel, ke-
resztszülõkkel. Úgy gondolom, hogy a címet is azért tud-
tuk megszerezni, mert mindenben támogatjuk egymást –
hangsúlyozta Góráné Barna Erzsébet, a Nyitnikék Tagin-
tézmény vezetõje.

Családcentrikus mindennapok
Az óvoda az az intézmény, ahol a gyerekek szocializá-

lódhatnak, elkezdõdhet a környezettudatossági nevelés, a
felzárkóztatás és a prevenció – hangsúlyozták az intézmény-
vezetõk. Ehhez hozzájárulnak a családközpontú programok,
melyet a Gyöngyszem Tagintézményben is gondosan ké-
szítenek elõ. – Óvodánkba körülbelül 140 gyermek jár je-
lenleg. A cím számunkra sokat jelent, hiszen minden neve-
lési év elejét egy családi délutánnal kezdjük. Pont azért

tervezzük, hogy a családok megismerjék egymást, az in-
tézményt, a dolgozókat, így barátságosabban és nyitottab-
ban tudjuk kezdeni az évet – emelte ki Nagyné Ádámszki
Tímea, a Gyöngyszem Tagintézmény vezetõje.

Elismerõ oklevelet vehettek át
A három rangos címet viselõ óvoda mellett az Eszterlánc

székhely óvodája, valamint a Csillagszem Tagintézmény
elismerõ oklevélben részesült a Pedagógus Expón. – Tö-
rekszünk arra, hogy a partnerekkel minél jobb kapcsolatot
ápoljunk, az elsõ számú partnereink a szülõk. Fontos, hogy
a gyerekek jól érezzék magukat, ez az elsõdleges célunk.
Ha ez megvan, utána jöhet a gyerekek erkölcsi, érzelmi,
etikai nevelése, környezettudatos magatartásának megala-
pozása. Mindent ennek érdekében áldozunk fel a minden-
napokban – tette hozzá Kelemenné Maklári Gyöngyi, az
Eszterlánc Északi Óvoda intézményvezetõ-helyettese.

Ovis bálra készülnek
Az országos eseményt a Szabolcs Néptáncegyüttes és a

Kerekerdõ referencia intézmény „Így tedd rá!” táncosai
nyitották meg. Az Eszterlánc Északi Óvoda sok, a családo-
kat megszólító programmal készül idén. Március 22-én,
pénteken szervezik az Óvoda bált a Continental Arénában.
Az este különlegessége, hogy az ovisok egy pizsamapartin
is részt vehetnek, így nemcsak a szülõknek, hanem a gyer-
mekeknek is garantálják a jó hangulatot.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Ünnepélyes keretek között adták át múlt
hét csütörtökön a nyíregyházi Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár Gyer-
mekkönyvtárában azt az ukrán könyves-
polcot, amelyet Ukrajna Magyarországi
Nagykövetsége adományozott az intéz-
ménynek.

Európa, Ázsia és a Közel-
Kelet 45 országában segítik
már hasonló szolgáltatással
az ukrán menekülteket,
hogy anyanyelvi irodalom-
hoz juthassanak. – Várme-
gyei hatókörû városi könyv-
tárként kiemelt feladatunk
ez is, hiszen mi vagyunk a
legközelebb a határhoz, a
háborúhoz. Örömmel fo-
gadtuk, hogy az ukrán nem-
zetiségi önkormányzat, az ukrán konzulá-
tus ukrán nyelvû gyerekkönyveket adomá-
nyozott a könyvtárnak – mondta el Toma-
sovszki Anita, a Móricz Zsigmond Megyei
és Városi Könyvtár igazgatója.

45 országban van jelen

Ukrajna Magyarországi Nagykövetsége
több mint 350 kötetet adományozott az in-
tézmény számára, ezek fõként ukrán nyel-
vû mesekönyvek, leporellók és lapozgatós
füzetek. – Maga az ötlet még 2014 után
született meg és Olena Zelenszka, Ukraj-
na elnökének a felesége kezdeményezte,
hogy a világ számos könyvtárában hozzunk
létre ukrán könyvespolcot. Tavalyi évre már

Adomány a könyvtárnak
Ukrán anyanyelvû gyermekkönyvek érkeztek

a nyíregyházi könyvtárba

a világ 45 országában volt ilyen könyves-
polc, több mint 190 helyen – emelte ki
Balog István, Ukrajna Magyarországi Nagy-
követségének ideiglenes ügyvivõje. A há-
borúval a program célja is megváltozott,
hiszen azok számára is szeretnének anya-
nyelvû irodalmat biztosítani, akik az életü-

ket mentve kénytelenek voltak elhagyni a
hazájukat.

Fontos kezdeményezés

Az eseményen jelen volt Nagy Szabina
önkormányzati képviselõ, aki elmondta,
mindezt nagyon fontos kezdeményezésnek
tartja, és hálás azért, hogy Nyíregyházára
is eljutottak az ukrán nyelvû könyvek. – Azt
gondolom, hogy egy családbarát könyvtár-
ban, ahol gyermekkönyvtár részleg is van,
nagyon fontos, hogy teret és lehetõséget
biztosítsunk mindenki számára, hogy az
anyanyelvét, a kultúráját ápolni tudja – tette
hozzá.

(Szerzõ: Farkas Fanni)
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Cégénydányádi születésû, Nagykállóba járt gimnázium-
ba, ekkoriban ismerkedett meg a Móricz Zsigmond Szín-
ház mûvészeivel. A kaposvári egyetem végeztével a helyi
színházba szerzõdött, majd 2022-ben hazatért Nyíregy-
házára Törõ Gergely Zsolt.

– Három évadon át voltál kaposvári színész. Miként
kerültél Nyíregyházára?

– Az utolsó évemben gondoltam úgy, hogy lépni kellene
valamerre. Nem azért, mert elkényelmesedtem, vagy nem
úgy végeztem a munkámat, mint korábban, de éreztem: új
impulzusok kellenek, más rendezõkkel is jó volna dolgoz-
ni, s tanulni tõlük. Megszereztem Horváth Illés mûvészeti
vezetõ telefonszámát, õ pedig – nagyon hálás vagyok neki
ezért – abszolút támogatásáról biztosított, már az elsõ tele-
fonhívásnál megnyugtatott, hogy számol velem. Az általa
rendezett Jó estét nyár, jó estét szerelemmel kezdtem itt.

– Négy premiered volt az elsõ évben, a Jó estét... mel-
lett az Utas és a holdvilág, a Micimackó és a Kapj el, ha
tudsz elõadásokban láttunk. Nézzük az ideieket! Az elsõ
Az öreg hölgy látogatása, melyben a festõ voltál. Számomra
emlékezetes elõadás, egyszerû díszleteivel, a kivetítések-
kel, sajátos humorával és mélységeivel.

– Ez a rendezõ, Keresztes Attila zsenialitása. Többször
hallottam róla, amikor idejöttem, visszatérõ rendezõ és so-
kan szeretik a színházban. Rendkívül élveztem a próbafo-
lyamatot, mert Attila nagyon érdekes játékstílust várt el tõ-
lünk, ami kicsit groteszk, kicsit abszurd. Az enyém nem
fajsúlyos szerep, meg kellett küzdeni vele, de ez nincs elle-
nemre, sõt! A próbafolyamat végén állt össze a festõ atti-
tûdje. Szerintem is fontos, nagyon értékes és jó elõadás lett,
büszkén vagyok benne. Azért akartam színész lenni, hogy
ilyen elõadásokban játsszak!

– Az Életrevalókban sok figurát formálsz meg, szinte
mindegyik vicces karakter, mint például az udvarló vagy a
mozgáskorlátozott WC elõtti jelenet figurája.

– Ez teljesen más munkafolyamat volt. Mivel a darab szer-
kesztése nagyon filmes, nekünk, színészeknek gyakran meg
kellett azzal küzdeni, hogy elhiggyük, mûködni fog az a je-
lenet is, amikor másfél perc van átöltözésre a takarásban,
majd csupán 35 másodperces jelenet a színpadon. Nem
könnyû összerakni, hogy több ideig öltözöm, mint amennyit
a színpadon töltök az adott jelenetben, amelyben rögtön
„élesnek” kell lenni. A filmforgatásban is az a nehéz, hogy

Jól érzi magát Nyíregyházán Törõ Gergely
Az Életrevalókban hét szerepet játszik, õ a Bolha a fülbe beszédhibás fiúja, kedvelt szerepét, Fricit kapta a Don Juanban

akár órákat vársz, míg kamera elé kerülsz, majd ott és akkor
tûpontosnak és energikusnak kell lenned, ahogyan a szere-
ped megkívánja. Itt ugyanígy: kis jeleneteim voltak, de azo-
kat ott kellett elkezdeni, ahol az elõtte lévõ történések zajla-
nak, abban a karakterben. Kedveltem ezt a feladatot.

– Nehéz a színész számára, ha egy darabon belül hat-
hét szerepet kell eljátszania?

– Én imádom! A K2 Színházban Hamvas Béla Karnevál-
ját állítottuk színpadra, egy eposzt, amiben körülbelül 28
szerepet játszottam, de volt, aki negy-
venkettõt a kilencórás elõadás során.

– Nem kevered össze, hogy ép-
pen ki vagy az adott jelenetben?

– Ezért izgalmas. Igazából azt
kell nagyon pontosan összerakni,
hogy mikor mit veszek fel, hová
készítsem be a jelmezt, megbe-
széljem az öltöztetõvel, hogy itt
veszem le, de másik oldalon ve-
szem fel, satöbbi. Nekem ezzel nincs
bajom, kihívásként tekintek a feladatra.

– Szerinted miért érdemes megnézni az Életrevalókat?
– Azt gondolom, hogy reményt ad, a remény színházát va-

lósítja meg, ami ritkaság. Nem le akar tolni a mélybe, hanem
felemel. Azt sugallja: az életünkben a kis dolgok is sokat ér-
hetnek, ilyenekkel is jobbá lehet tenni a másik ember életét.

– Egészen más típusú elõadás a Bolha a fülbe. Nem le-
hetett könnyû a beszédhibás fiút megformálni, gondolom,
hatalmas koncentrációt igényelt.

– Jól érzed, nehéz szerep, s nagy munka van benne. Az a
nehézsége, hogy úgy kell ezt a beszédhibát megmutatni –
különösen azoknál a részeknél, ahol nem hangzik el elõtte
vagy utána, amit mondtam –, hogy valamelyest értse a nézõ.
A próbaidõszakban több kollégám véleményét megkérdez-
tem, ki azt mondta, túl érthetõ, ki azt, hogy egyáltalán nem.
Azt hiszem, végül sikerült jól összehozni.

– Következik a Don Juan. Látszik már valami belõle?
– Nagyon izgalmas elõadás lesz, Horváth Illés rendezé-

sében. Nagyon felkészült, konkrét elképzelése van az elõ-
adás stílusával kapcsolatban, és ezt a felkészültségébõl fa-
kadóan intelligensen és érthetõen tárja elénk. Én szeretem
benne ezt a szentimentalista lelkületet. Nagyon közel áll
hozzám ez a szerep, az egyetemen, amikor Moliére Don
Juanjával foglalkoztunk, mindenki Don Juan akart lenni, én

viszont Frici. Örülök, hogy itt megkaptam, izgalmas, jó sze-
rep, hatalmas monológgal. Nagyon szívfacsaró ez a törté-
net, de közben maga a figura fölöttébb komikus. Mindenki
nagyon sokat lesz bent a színen, az elõadás nagyon dús
mind látványvilágában, mind a zenében és a koreográfiá-
ban. Bízom benne, hogy a közönségünk számára igazán
érdekes, kedvelt elõadás lesz.

– Tar Danival ketten adjátok elõ a Variációk egy rablás-
ra címû elõadást.

– Folyamatosan próbáljuk, márciusban lesz a premier.
Egykoron két kaposvári kollégám állította színpadra új-

ságcikk alapján. Régóta motoszkál a fejemben, milyen
lenne egy elõadás formáját, stílusát, lelkületét olyanná
alakítani, mint amilyen én vagyok, mert az nagyon iz-
galmas. Most megcsinálhatjuk, igazi mûhelymunka
számunkra.

– A jelek szerint Nyíregyházán még várat magára a
Caligula helytartója, hogy az egyetem után itt is lehes-

sél Petronius, ami mély, fajsúlyos, drámai szerep.
– Remélem, hogy megadatik. Igazából nem is a fajsú-

lyos szerepre várok, számomra az a lényege, hogy gondol-
kodó, intellektuális legyen.

– „Szeretnék mélyebb, gazdagabb gondolatokkal teli
alakokat, komoly szellemi és lelki koncentrációt igénylõ
szerepeket megformálni” – mondtad egy interjúban.

– Bár az alkatom inkább az ugribugri vicces fiú szere-
pekre predesztinál, érzem magamban az erõt és indíttatást
a sötétebb és intellektuális karakterek megformálásához.

– Otthonra leltél Nyíregyházán?
– Jól érzem itt magam. Jó helyen dolgozhatok, egy embert

sem tudok mondani, akivel ha összefutok, elsunnyogok, nem
szeretnék beszélni vele. Cégénydányád is közel van, ott a
mamám, aki idõs, de nekem õ sokat jelent. Az sem mindegy,
ha beülök az autóba, másfél óra alatt otthon vagyok, és a csa-
ládom is könnyebben meg tud nézni egy-egy elõadásban.

Az különösen fontos számomra, ami miatt idejöttem, hogy
szakmailag tudjak továbblépni, ami persze nem megy egyik
napról a másikra. Most azt gondolom, ez nagyon jó váltás
volt részemrõl, megtaláltam a számításomat. Például lát-
hattam a Mohácsi János által rendezett Delilát, õ olyan ka-
liberû rendezõ, akivel szeretnék dolgozni a jövõben. Az
volt a célom, hogy új rendezõkkel, színészekkel, helyze-
tekkel találkozzak, és ez most abszolút jelen van.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Az Európai Méhnyakrák Megelõzési Hét alkalmával
hozták nyilvánosságra a WHO Nemzetközi Rákkutató
Ügynöksége állásfoglalását, ami szerint a megbetegedést
194 tagország egyetértésével 2030-ig felszámolható nép-
egészségügyi problémává tennék. A prevenció kapcsán
kaptunk tájékoztatást a hazánkban elérhetõ szûrésekrõl,
amelyek az új évben új elemekkel gazdagodtak. Szabad-
nap és digitális értesítés bevezetését tervezik.

Minden esztendõben január harmadik hete az Európai
Méhnyakrák Megelõzési Hét, melyet közel két évtizede
szerveznek meg hazánkban, amelyek a prevencióra hív-
ják fel a figyelmet. A nõket érintõ rosszindulatú dagana-
tok között a nemzetközi statisztika szerint ez a negyedik
leggyakoribb megbetegedés és halálok. A népegészség-
ügyi célú szûrõvizsgálatokat ezzel együtt három nagy cso-
portra oszthatjuk, ahol szervezetten zajlik a vizsgálat –
fogalmazott dr. Szabó Tünde megyei tiszti fõorvos, a Sz-
Sz-B Vármegyei Kormányhivatal Népegészségügyi Fõosz-
tály vezetõje.

Három korcsoport

– A 45–65 év közötti nõk mammográfiás szûrését két-
évente kell végezni. Ezek a nõk kétévente kapnak behívó-

Digitális behívó és szabadnap
Szûrõvizsgálatokat elõsegítõ kedvezõ változások lépnek életbe

levelet. A 25–65 év közötti nõk megelõzõ méhnyak-
rákszûrõ vizsgálatra 3 évenkénti meghívólevéllel mehet-
nek. Újabb lehetõség az 50–70 év közötti férfiak és nõk
vastagbéldaganat-megelõzési szûrése,
ami szintén nagyon szervezetten mûkö-
dik. A vizsgálat széklet, vér kimutatásán
alapszik – tájékoztatott a megyei tiszti
fõorvos.

Több helyen szûrnek
A mammográfiás szûréseket a Nyír-

egyházi Jósa András Tagkórházban és
Mátészalkán, illetve a vastagbélszûrések
kolonoszkópiás vizsgálatait a megye-
székhelyen, valamint a kisvárdai kórház-
ban végzik. Folyamatban van annak a
kidolgozása, hogy az életkori határokat
kiterjesszék, az egészségügyi tudatos-
ságra hivatkoznak a szakemberek, va-
lamint az európai szûrési protokollra.

Három kedvezõ változás
– A Nemzeti Népegészségügyi és Gyógyszerészeti

Központ kidolgozott egy olyan lehetõséglistát, amely se-

gíti a lakosság eljutását a szûrõvizsgálatokra. Ez engedé-
lyezés alatt van. Az egyik, hogy az útiköltség-visszatérí-
tést 60-ról 75 százalékra emeljük. A másik terv, hogy

azok a nõk és férfiak, akik a szûrõ-
vizsgálatokra behívót kapnak, a
munkahelyen szabadnapot kaphas-
sanak, így lehetõségük lesz eljutni.
2024-ben elindul a digitális behívás
is azok számára, akik ügyfélkapuval
rendelkeznek, így õk a digitális felü-
leten keresztül kapják meg a behí-
vólevelet – nyilatkozta a vármegyei
tiszti fõorvos.

A TBC is jelen van

A tüdõszûrés jó ideje kikerült már a
kötelezõ szûrõprogramból, holott a
TBC – kisebb számban ugyan, de – je-
len van mai világunkban is. Bizonyos
tünetek esetében beutalót adhat a há-
ziorvos, de a foglalkozás-egészségügy
programjához csatolt szûrés, legalább-

is bizonyos munkakörök esetében.
(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Interaktív nyílt nap a reptéren

Január 27-én délelõtt a Nyíregyházi Repülõtéren pár-
huzamosan több programot is szerveztek a résztvevõk-
nek, akik többek között megismerhették a modern esz-
közparkot, valamint egy szimulációs gépet is kipróbál-
hattak. A nyíregyházi pilótaképzés egyedülálló múltra
tekint vissza Magyarországon és Közép-Európában is el-
ismerik, már több mint ezer pilóta alapozta meg itt a tu-
dását.

Hosszú sorban várakoztak az épület bejáratánál, illet-
ve a regisztrációs pult elõtt a Nyíregyházi Repülõtérre ér-
kezõk. Tartalmas nyílt napot szervezett a Tréner Kft. a pi-
lótaképzés iránt érdeklõdõk számára, immár harmadik
alkalommal.

Gyakorlat szimulációs géppel

Elméleti oktatás és repülõtér-bejárás is szerepelt a prog-
ramok között, de a legnépszerûbb és legjobban várt prog-

ramelem a szimulációs gép kipróbálása volt,
ahol a repülés élményét élhették át a nyílt napra
érkezõk. Ezeket a gépeket a pilótaképzésben
hallgatók használják, egy valódi repülõgép
mása, amelyet majd a leendõ munkahelyükön
is irányítani fognak. A Nyíregyházi Egyetem és
a Tréner Kft. a minõségi elméleti oktatás mellett
nagy hangsúlyt helyeznek a gyakorlati képzésre
is, így tavaly októberben egy újabb szimulációs
gépet is beszereztek. Az interaktív nyílt napon
bemutatták a képzéseket is, a diákok alap-,
posztgraduális szakra és felsõfokú szakképzési
szakra is jelentkezhetnek.

Képzés testközelbõl

– A nyílt nap sorozatunkat tavaly, 2023 januárjában
kezdtük el, és most idén 3. alkalommal rendezzük meg.
Elmondhatom, hogy több mint százan regisztráltak a nyílt

napra, nagyon sokan érkeznek az ország
minden részérõl, illetve külföldrõl is, hi-
szen van külföldi programunk is, a Wizz
Air Pilot Academyt 2016-ban indítottunk
el. Elsõsorban a pilótaképzés iránt érdek-
lõdõket, illetve a családjukat várjuk a nyílt
napra, hiszen nagyon fontos, hogy az
egész család lássa, hogy a leendõ növen-
dék melyik képzésben szeretne részt ven-
ni, megtekinthesse, hogy milyen gépeket,
milyen szimulátorokat használunk, illet-
ve lehetõség van próbaórán is részt ven-
ni. A nyílt napokon próbálunk egy egész
napos betekintést nyújtani a képzéseink
mindennapjaiba – nyilatkozta lapzártánk
elõtt Choma Kata, a Tréner Kft. tréningko-
ordinátora.

Dr. Szabó Tünde

A pilótaképzésbe nyerhettek betekintést az érdeklõdõk a Tréner Kft.-vel

Speciális ösztöndíj
A Nyíregyházi Egyetem a 2024. évi felsõoktatási felvé-

teli eljárásban felvételt nyert és tanulmányait folytató
Légijármû-vezetés felsõoktatási szakképzésben részt vevõ
hallgatói számára speciális ösztöndíjat alapított – tájékoz-
tatott az egyetem vezetése. A támogatásban szemeszte-
renként legfeljebb 10 fõ részesülhet. Az ösztöndíj összege
félévenként egyösszegû, 1 000 000 Ft/fõ. A pályázók rang-
sorolása súlyozott tanulmányi átlag alapján történik. Ma-
gyarország piacvezetõ pilótaképzõ intézménye 56 éves
tapasztalattal rendelkezik.

A képzésekre 2024. február 15-éig lehet jelentkez-
ni, a végzés után az elhelyezkedés pedig garantált –
olvasható az egyetem közleményében. Európa egyik
legnagyobb légitársaságával van együttmûködése a
Tréner Kft.-nek, közösen képeznek pilótákat, akik rög-
tön a cégnél vállalhatnak munkát.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)
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Frissítõ felújítás a Sóstói-erdõben
A Nyíregyházi Erdészet munkatársai két erdõrészletben végzik az idei évre tervezett véghasználatot

A nyíregyházi erdészek a hideg téli idõjárást és a fa-
gyott talajt kihasználva a Sóstói-erdõ északi oldalán, két
területen a fák kivágását követõen erdõfelújítást végez-
nek a már meglévõ, természetes úton megjelent cseme-
tékkel. A fák kivágása január 29-én, hétfõn fejezõdött be,
az azt követõ erdõfelújítás pedig várhatóan valamikor az
õsz folyamán lesz teljes.

A véghasználat során a vágásra érett erdõ kitermelése
zajlik a Sóstói-erdõben. A tudatos erdõgazdálkodás része,
hogy a fakitermelés során igyekeznek a lehetõ legnagyobb
arányban értékes faanyagot kinyerni, majd a kitermelés
helyén új erdõt telepíteni. Mindezt szakszerû tervezési
munkálat elõzi meg.

Frissül a faállomány

– Itt, az alföldi körülmények között úgynevezett vágá-
sos üzemmódban dolgoznak az erdészek. Ha ezt egy gyü-
mölcstermesztéshez vagy agrárgazdálkodáshoz hasonlít-
juk, akkor ez lenne az aratás vagy a betakarítás ideje. Ezek
azok a fák, amiket erdész elõdjeink valamikor 80–100 éve
ültettek. Ilyenkor ezeket kitermeljük és hasznosítjuk –
mondta Szokolovszki Géza, a NYÍRERDÕ Zrt. Nyíregy-
házi Erdészet igazgatója.

Kedvezett az idõjárás

Az erdészet munkatársai egy éve várják a megfelelõ idõ-
járást, ugyanis csak kellõen kemény talajviszonyok mellett
tudnak a munkagépek a lehetõ legkisebb károsítással dol-
gozni. Az elmúlt tél ilyen szempontból nem volt kegyes

hozzájuk, a mostani idõjárás viszont ideálisnak bizonyult a
3,4 hektárnyi területen végzett fakitermeléshez.

Õsszel fásítanak

A fák kivágása után – amely mindössze 2-3 hetet
vett igénybe – egy hosszabb folyamat veszi kezdetét,
maga az erdõfelújítás. – Elõször megtisztítjuk a tere-
pet az itt maradt ágaktól, gallyaktól, utána talaj-
elõkészítés történik, kiszedjük a tuskót a földbõl és
egy szántást végzünk, mert ezen a területen is, mint
ahogy Sóstó nagyon sok részén, idegenhonos, invazív
fajok is találhatóak, amelyeket gyökerestõl szeretnénk
eltávolítani. Õsszel következik az erdõfelújítás, a cse-
meték ültetése vagy mag követése – hangsúlyozta az
igazgató.

Változatos fafajták
Hozzátette, a Natura 2000 oltalom alatt álló erdõterü-

let egy homoki tölgyes, ezért az erdészeti hatóság és a
Nyíregyházi Erdészet is a kocsányos tölgyeket preferálja,
de nem lesznek egyedül, hiszen sok más elegy fafajjal is
dolgoznak, hogy változatos, ökológiailag is stabil legyen
az erdõállomány. Ennek megfelelõen ezen a két erdõte-
rületen cserjefajok mellett 6–8 õshonos elegy fafajt ültet-
nek majd el, ezáltal is szebbé, színesebbé, érdekesebbé
téve az erdõt. A kitermelt faanyagot az erdészet haszno-
sítja.

Megvásárolható faanyag
– Az itt kitermelt faanyag nagy része sajnos már ipari-

lag nem hasznosítható, mivel ez egy túltartott, öreg, és
ezáltal szárazabb, betegebb erdõ volt. Természetesen, amit
tudunk, azt a faipar számára átadunk. Az itt képzõdõ tûzi-
fát a lakosság vagy a viszonteladók szabadon megvásá-
rolhatják, akár közvetlenül innen, a területrõl is – zárta
gondolatait Szokolovszki Géza.

Védik a vadállatoktól
A két erdõterületen a munkálatok befejeztéig továbbra

sem lehet áthaladni, a csemeték elültetésekor valószínû-
leg be is kerítik azokat, hogy az itt élõ vadállatok, elsõsor-
ban õzek ne tegyenek kárt a fiatal fákban. A bekerítést
természetesen úgy oldják meg, hogy az erdõterület szé-
lén, illetve annak környezetében továbbra is szabadon
lehessen járni az erdõt.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Képviselõi fogadóórák

Jeszenszki András (5. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: február 5., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.

Smidt Ferenc (4. sz. vk. önk.
képviselõje) fogadóórát tart.

Idõpont: február 5., 17.00–19.00 óra
között.

Helyszín: Városmajori Közösségi Ház,
Városmajor u. 5.
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Szemle: Madách és Kölcsey

Egy nyíregyházi díszterem 132 éve
A „Madách 200” fõcím jegyében jelent meg a Szabolcs-

Szatmár-Beregi Szemle legfrissebb száma, amelyben a
magyar irodalom és drámaköltészet kiemelkedõ szemé-
lyiségének munkásságát mutatják be születésének 200.
évfordulója alkalmából. Íróként Madách Imre fõ mûve „Az
ember tragédiája”, a magyar drámairodalom egyik legis-
mertebb darabja, de a kilenc tanulmány – amely a Szem-
le és a Móricz Zsigmond könyvtár által májusban rende-
zett konferencia elõadásainak szerkesztett változata – nem-
csak errõl szól; sokoldalúan ismerteti a költõ, író, politi-
kus életmûvét. A folyóirat a továbbiakban két gondolat-
ébresztõ elemzést közöl „Kölcsey 200” összefoglaló cím-
mel. Ezek aktualitása, hogy Kölcsey Ferenc 200 éve tette
közzé „Hymnus” címet viselõ kéziratát, valamint a kö-
zelmúltban új eredmények is napvilágra kerültek a költõ-
politikus nyelvtudósi munkájából. A tanulmányok sorát két
nyíregyházi ihletésû zárja: az 1892-ben Alpár Ignác ter-
vei alapján épült evangélikus általános iskola történetét
részletezi az egyik, kiemelkedõ figyelemmel a látványos
díszteremre. A sort szubjektív várostörténeti emlékezés
zárja, amelybõl egyaránt érzõdik a szerzõ város iránti sok
évtizedes vonzalma, és gazdag témaismerete.
○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Nemzetközi könyvajándék nap
Ezen a napon 9.00 és 18.00 óra között várják a jó álla-
potú gyermekkönyveket, amelyeket továbbítanak rászo-
ruló családok, intézmények részére. „Tegyük szebbé
közösen a gyerekek estéit!” Idõpont: február 14. Hely-
szín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtár.

A Burattino Bábszínház programja
Február 9., 17.00: A pajkos medvebocsok
Február 10., 11.00: A pajkos medvebocsok
Február 10., 16.00: A fogtündér
Február 11., 10.00: A pajkos medvebocsok
Helyszín: Korzó Bevásárlóközpont, „B” épület 2.
emeleti bábszínházterme.
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Farsangi néphagyományok vármegyénkben
Dr. Bodnár Zsuzsanna néprajzkutató elõadása. Kedvenc
farsangi történetek, versek, dalok az olvasóköri tagok
elõadásában.
Idõpont: február 6. 16.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, kamaraterem.

Mindentudás Könyvtára gyerekeknek
A „LEGEK” állatkertje. Kulisszatitkok a SóstóZoo-ról.
Elõadó: Révészné Petró Zsuzsa osztályvezetõ, Nyíregy-
házi Állatpark.
Jelentkezni lehet a 42/598-881-es telefonszámon. A
részvétel ingyenes!
Idõpont: február 9. 10.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, konferenciaterem.

„Colorum” Zséda és a Talamba koncert
Idõtlen, érzelmes, szenvedéllyel teli utazásra hívják a
nézõket, ahol a klasszikus szerzõk mûvei, jazz-örök-
zöldek, és Zséda saját dalainak átértelmezései szólal-
nak meg. Közremûködik: Dajka Krisztián – gitár.
Idõpont: február 10. 18.00 óra. Helyszín: Váci Mihály
Kulturális Központ.

Jósavárosi farsang
Télûzõ felvonulás. Gyülekezõ: 14.00 óra. Naninski

és Figaró mûsora. Indulás: 14.30-kor, a Szent Imre Ka-
tolikus Gimnázium melletti focipályáról. Érkezés: 17.00
óra, a focipályára. Ezt követõen, programok: köszöntõ,
farsangi mûsor, téltemetés a kiszebáb elégetésével. Vo-
nulást követõen a résztvevõk finom falatokban része-
sülnek. Bolondos öltözet javasolt.

A farsangi hagyományok megvalósításában közremû-
ködik a Mákvirág Néptánccsoport és az Igrice Néptánc-
együttes. A talpalávalót a Prima Volta Zenekar szolgál-
tatja.

Idõpont: február 10. Bõvebb információ: 30/244-
5743, 30/293-4719.
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Tamáska Endre, „a béke és munka pedagógusa”
Száz évvel ezelõtt, 1924. január 11-én választották

meg Tamáska Endrét a Polgári Fiúiskola igazgatójává.
A községi iskolaszék egyhangú döntését azzal
indokolta, hogy „Kardos István kiválóan ér-
tékes pedagógiai irányítását most vele
konzseniális, szívben és lélekben harmo-
nizáló lelkes tanárember veszi át, aki-
nek iskolai és közéleti tevékenysége
minden oldalról meleg szimpátiának
örvend”. Az „ország egyik legjobb
nevû” polgári iskolájának élére egy
olyan személyt neveztek ki, aki mél-
tóképpen õrizte meg és vitte tovább
a város kultúrtanácsnokává elõlép-
tetett Kardos örökségét.

Tamáska az Ung vármegyei Gálo-
son született 1882-ben. Elõbb Debre-
cenben tanítói, majd Budapesten pol-
gári iskolai tanári oklevelet szerzett.
1907-ben érkezett Nyíregyházára, s lett
a Polgári Fiúiskola tanára, ahol magyart,
történelmet, testgyakorlást és gyorsírást taní-
tott. A nagy háborúban szovjet fogságba esett,
ahonnan csak 1920-ban tért haza. 1922-ben nevezték
ki Kardos István igazgató helyettesévé. Az igazgatói
tisztséget nyugdíjba vonulásáig, 1941-ig töltötte be. Az

utolsó hír róla, hogy 1944-ben a m. kir. honvéd vezér-
kar fõnöke okirati dicsérõ elismerésben részesítette, mint

tartalékos fõhadnagyot.
Az 1907-tõl községi, majd 1925-tõl Jókai
Mór nevét viselõ Polgári Fiúiskolában az

1920/21-es tanévben szervezték meg a
189. számú Bethlen Gábor cserkészcsa-
patot. A következõ tanévben már õ vet-
te át a csapat parancsnokságát, ame-
lyet 1928-ig látott el. 1926-ban meg-
választották a Magyar Cserkészszö-
vetség ekkor alakult Szabolcsvár-
megyei Intézõbizottságának ügyve-
zetõ elnökévé, késõbb társelnökévé.
A bizottság legfõbb feladata a hatás-
köre alá tartozó csapatok munkájá-
nak összefogása volt. Ennek érdeké-

ben szervezték a csapatparancsnoki
találkozókat, a képzéseket és a közös

nyári táborokat. Tamáskának is köszön-
hetõ, hogy a vármegyei cserkészélet vi-

rágkorát élte ebben az idõszakban, s többen
részt vehettek az 1933-as gödöllõi világjam-

boreen is.


